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وقتی 4 نفر با حیثیت کشور بازی می کنند 

 گزارش سرقت علمی 
 ظرف دو هفته آینده 

منتشر می شود
در حالی که در روزهای گذشــته و با انتشار گزارشی 
از مجله ســاینس بار دیگر موضوع سرقت علمی در 
مقالات پژوهشــی ایرانی داغ شــد، معاون آموزش 
وزارت بهداشت از نتیجه بررسی سرقت علمی ظرف 
۲ هفتــه آینده خبر داد و گفــت: از میان ۴ نفری که 
تخلف بارزی داشــته انــد یک نفــر ۲۰ تخلف، نفر 
دیگری ۱۲ تخلف داشــته اند و در نهایت این ۴ نفر با 

حیثیت کشور بازی کردند.
دکتر باقر لاریجانی در جلسه بررسی تقلب علمی که 
امروز در وزارت بهداشــت تشــکیل شد، گفت: چند 
وقت پیش مجله ساینس حدس و گمانی زده که ۱۰ 
درصد مقالات پژوهشی کشور ساختگی است. پس 
از آن در تحقیــق و تفحصی کــه کردیم حدود ۳۰۰ 

موسس در این زمینه کار می کند .
او ادامه داد: مجله ساینس این تخمین زده و مصاحبه 
کــرده که چرا ایــن اتفاق در ایــران رخ می دهند. ما 
نمی خواهیم بگوییم که هیچ مشکلی نداریم و چنین 
اتفاقی نیفتاده است اما این مجله در گزارش خود این 

موضوع را بزرگنمایی کرده است.
لاریجانی با اشــاره به بزرگنمایی مجله ســاینس در 
رابطه بــا تقلب علمی در ایران گفــت: این مجله در 
گزارش خود به این موضوع اشــاره کرده اســت که 
در ایران بازار تقلب علمی و پایان نامه نویســی رونق 

پیدا می کند.
او گفت: شورای عالی انقلاب فرهنگی از ما خواسته 
اســت حجم این حادثه را بســنجیم، پس از گزارش 
مجله ســاینس، مجله نیچر نیز گــزارش دیگری را 
منتشــر کرد و ذکر کرد که ســال قبل بررسی کرده و 
به این نتیجه رســیده که مقالاتی که از پژوهشگران 
ایرانی در سایت علمی منتشر شده به دلایلی از روی 

سایت جمع شده است.
لاریجانی ادامه داد: یکی از دلایلی که ســبب شده 
مقالات از سایت جمع شود این است که محققی در 
جای دیگری مقاله خود را چاپ کرده که سایت دیگر 

پس از بررسی آن را جمع می کند.

چنین سرقت های مختص ایران نیست
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت با بیان اینکه این 
اتفاق در کشورهای دیگر نیز اتفاق می افتد، گفت: 
در میان گزارش های سرقت علمی در ایران ۵۸ مقاله 
از سری مقالات بی ام ســی درجاتی از مشکلات را 
داشــتند . ۴۲۰ نفر از افــراد در گیر آن بودند. و از این 
تعداد ۱۰۰ نفر بیشترین درگیری را داشتند و از میان 
آنها ۴ نفر تخلف بارز داشتند که اکثریت آنها دانشجو 

بودند و پابلیکیشن خوبی ندارند.
او افزود: از میان ۴ نفری که تخلف بارزی داشته اند 
یک نفر ۲۰ تخلف، نفر دیگری ۱۲ تخلف داشته اند 

و در نهایت این ۴ نفر با حیثیت کشور بازی کردند.
معــاون آموزشــی وزارت بهداشــت بیــان کــرد: از 
مجموعه ۳۰ هــزار پابلیکیشــن ۱۴۰ نفر ایندکس 
خوبــی دارنــد و برخی از آنها ۱۰ هزار بار دیده شــده 
اند و به آنها اســتناد شــده اســت. نباید با یک اتفاق 
مجموعــه حیثیت کشــور را خراب کنیــم، افرادی 
که تعداد پابلیکیشــن های زیــادی دارد در دنیا زیاد 
هســتند که بســیاری از آنها ۲۰ تا ۳۰ سال کار کرده 

اند و سابقه دارند.
لاریجانی افزود: آن چه که در زمینه علمی می بینیم 
این است که افراد متخلف کسانی هستند که تازه وارد 
هستند. نباید با مسائلی که رخ می دهند وجهه کشور 

را خراب کنیم.

کارت زرد به وزیر کشور بر سر »پدیده«
صدا وسیما با دریافت 17 میلیارد برای تبلیغ پدیده، معاون جرم است

رحمانی فضلی وزیر کشور به منظور پاسخ به سئوال شهباز بیگلری و مصطفی 
کواکبیان و حســین مقصودی پیرامون » علت عدم پیگیری به وضعیت سهام 
داران پدیده شــاندیز چیســت؟« در جلســه علنی امروز سه شــنبه ۲۵ آبان در 
مجلس حاضر شــد و در نهایت از مجلس کارت زرد رگفت. مصطفی کواکبیان 
نماینده مردم تهران که به نمایندگی از جانب ســئوال کنندگان پشــت تریبون 
مجلس رفته بود در این جلســه خطاب به رحمانی فضلی گفت: وقتی ما ریگی 
را از آسمان به راحتی می کشــانیم زمین،  ایشان چطور می گوید مشکل پدیده 

به سادگی حل نمی شود. 

چطور وقتی ریگی را در آسمان می گیریم، مسئله شاندیز را 
نمی توانیم حل کنیم؟

مصطفــی کواکبیان در اظهاراتش پس از بخش اول ســخنان رحمانی فضلی 
خطاب به رحمانی فضلی که ســئوال در مورد پدیده شاندیز را ملی نمیدانست، 
اینگونه پاسخ داد: این سئوال حتما ملی است.  برای من عجیب است که شما 
میگویید این ملی نیســت. ۱۵ نفر از نمایندگان وقتی به پلیس فتا رفتیم گفتند 

مهم ترین موضوع در این حوزه بحث پدیده است.
کواکبیــان با اشــاره به تجمع مال باختگان پدیده شــاندیز، تأکید کرد که »اگر 
تجمعی باشــد و اتفاقی بیفتد نه انحراف است،  نه فتنه،  این ها مردمی هستند 
که از سهامدار این شرکت پدیده هستند. من در جریان هستم که خانواده هایی 
در مورد این موضوع به طلاق کشــیده شــدند و فرزندانشان از دانشگاه دست 
کشــیدند.حتی یك موردی خانواده مقتول از خانــواده قاتل قول گرفته بود که 
۱۰۰ میلیون تومان در پدیده ســرمایه گذاری کننــد. الان خانواده قاتل گفتند 
کــه تو رو خدا کاری کنید، خانواده مقتول میگوید اگــر پول را ندهید میرویم از 

حکم را اجرا میکنیم.
این نماینده مردم تهران در مجلس، افزود: بحث شما درست است این شرکت 
پدیده، پدیده شــوم دولت قبل است، آن زمان کسی جلوی قصه را نگرفت. به 
جز ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار متر مربع در شــاندیز، بیش از 9۰۰ هزار متر مربع در 
کیش ساختند. فکر نکنید تنها مربوط به استان خراسان است. صدا و سیما ۱7 

میلیارد پول برای تبلغی گرفت. صدا و سیما همکار این جرم است.
کواکبیان معتقد است:»درســت است در آن دولت بی انضباطی مالی زیاد بود 
اما ما از دولت تدبیر و امید توقع داریم که این مشکل را حل کند. چرا شما وقتی 
همان موقع در دیوان محاسبات بودید جلوی قصه را نگرفتید؟ من نمیخواهم 
بحث شخصی داشته باشم، میخواهم چاره بیندیشیم. دوستان در گزارش هایی 
که دادند میگویند مصوبه ۱6 بندی که در ســال 9۴ بود و یك مصوبه در مرداد 

امسال در 6 بند تصویب شد با حضور رئیس بورس، بانك مرکزی، اقتصاد بودند. 
ولی خدا وکیلی آقای رحمانی در این ســه ماه چه اتفاقی افتاده است. استاندار 

شما توجه نداشته است و برای صدور حکم برای هیئت مدیره تعلل کرد.«
پس از اتمام بخش اول صحبت های کواکبیان، رحمانی فضلی مجدد پشــت 
تریبون رفت. بعد از پاسخگویی وزیر کشور، نوبت به کواکبیان رسید و او با لحن 
انتقــادی خود خطاب به رحمانی فضلی گفت: همه نمایندگان شــنیدند بیش 
از ۲۰۰ جلســه داشــتند اما چه نتیجه ای حاصل شده است. ۱۴ ماه از مصوبه 
۸ شــهریور میگذرد اما نتیجه چه شده است؟ آقای وزیر میگویند ما نمیتوانیم 
این را به فرابورس ببریم. مردم توقع دارند که این مصوبات اجرا شــود. واقعا در 
ســطح دولت این توانمندی وجود ندارد که وزیر اقتصاد و رئیس بورس مجاب 
شــود؟ اینکه بگویم وزیر اقتصاد و بورس مخالفت دارد خب معلوم اســت. اگر 

قرار نبود،شرکت پدیده، پدیده نباشد، نیاز به این ستاد تدبیر نبود.
وی افزود: من باز هم تاکید میکنم مشکل پدیده در این دولت به وجود نیامده 
گهی میزدند  اســت اما براساس آمار مغازه هایی در مشــهد در همین دولت،  آ
که ما ســهام میپذیریم. اتفاقا تبلیغاتی هم در این دولت انجام شده است. شاید 
دستگاه قضایی و دادستانی بی تقصیر نباشد،  شاید اگر از اول اعلام نمیکردند 

که مردم بیایید سهامتان را بفروشید، به این مشکل نمی خوردیم.
کواکبیان با اشاره به مشکلات مشابه با شرکت پدیده، تصریح کرد: ما مشکل 
پدیده را حل نکردیم، میزان، ثامن الحج به ترتیب به این مشکل برخورد کردند.  
وقتی ما ریگی را از آســمان به راحتی میکشانیم زمین،  ایشان میگوید پدیده به 
ســادگی حل نمیشود. سیستم اطلاعاتی، مو شــکی ما این قدر قدرتمند است 

بعد این مشکل پدیده  ناکارامدی ما رانشان میدهد.

چرا  تا موضوعی امنیتی نشود،  پیگیری نمی شود
پس از پایان رأی گیری، مطهری که ریاست مجلس را به عهده داشت فرصت را 
مناسب دید و تریبون را برای خودش باز کرد و خطاب به وزیر کشور و نمایندگان 
مجلس گفت: من یك توضیح دهم که قطعا مقصر وزیر نیستند ما یك مشکل 
عمومی داریم که این وقایع رخ میدهد مثل همین پدیده و ثامن که باید پرسید 
چرا برای دادن مجوز از ابتدا دقت نمیشــود؟ تبلیغ صدا و سیما برای چه بود؟  
آیا فقط با تکیه بر پول میتوانند، تبلیغ کنند؟ چرا در کشــور ما این حالت اســت 
کــه تا موضوع حالت امنیتی پیدا نکند پیگیری نمیشــود؟ آیا ورود قوه قضائیه 
درست بوده است؟ به قول کواکبیان شما ۳۰۰ جلسه بگذارید و دور  هم چایی 
بخورید تا مشکل ســهامداران حل نشود فایده ندارد. وزیر کشور وقتی بگذارد 

و این موضوع را حل کند.

در این زمان گویا وزیر کشــور درخواســت کرده بود که صحبت کند و مطهری 
خطاب به او گفت: این مساله خلاف آیین نامه است که وزیر بار دیگر صحبت 

کند اما با توجه به اینکه خود من صحبت کرده ام شما نیز صحبت کنید.
رحمانی فضلی در حالی که میکروفون او خاموش بود سخنانی بیان کرد و پس 

از آن مطهری از قول وزیر گفت که وزیر می گوید من نمی توانم قولی بدهم.

سوال از پدیده شاندیز، »ملی« نیست
وزیر کشــور در ســخنان امروزش در مجلس با بیان اینکه سئوال مطرح شده 
را ملی نمی داند، گفت: اما کمیســیون آن را اینگونه تشخیص داد. ما در خود 
خراســان چندین مورد را داریم که وزارت کشــور به منظــور امنیت داخلی وارد 

موضوع شده است ولی اصل مسئله به وزارت کشور مربوط نمیشود.
رحمانی فضلی با بیان این نکته چون پدیده، شرکت سهامی خاص بوده است، 
برخلاف قانون دســت به فروش ســهام خود زده است، تشریح کرد: متاسفانه 
با این همه مشــکل از ســال ۸۸ تا 9۲ اقدامی برای مقابله نکردند و متاســفانه 
عکس های یادگاری زیاد و حمایت هایی غیرقانونی از شرکت پدیده انجام شد.
وی در تشــریح اقدامات انجام شده، گفت: اولین کاری که ما انجام دادیم کل 
تخلفات را احصاء کردیم. همه دســتگاه های اجرایی مسئول پیگیری شدند و 
ما به دنبال این بودیم که تملك ها را نه در قالب قانونی چون قانون اصلا اجازه 
نمیدهد بلکه در از راه دیگری یعنی بردن به شــورای عالی امنیت ملی پیگیری 
کنیم. ما در ســال 9۳ با توجه به اخطاری که قوه قضائیه به شرکت داد و جلوی 
تبلیغات را به صورت قانونی  گرفت، موج اول شــکایت را از این شرکت داشتیم 

چون جلوی کارش گرفته شده بود.«
وزیر کشــور با بیــان این موضوع که »قــوه قضائیه شــرکت را موظف کرد که 
تعهداتــش را به مــردم انجام دهد. ما با قوه قضائیه پیشــنهاد ۱6 گانه ای را به 
شــورای امنیت ملی بردیم و این پیشنهاد تصویب شــد و کارگروهی با ریاست 
استاندار تشکیل شد تا این اقدامات را پیگری کنند.«، تأکید کرد: قوه قضائیه 
براساس تعهدی که از شرکت پدیده گرفت سهام را تا ۲.7۵ درصد افزایش داد تا 
سهامداران ضرر نکنند. برای آنکه قوه قضائیه قولی که به مردم داده بود انجام 
شود برای هر سهام دار به جای یك سهم نزدیك به سه سهم درنظر گرفته شد.
وی افزود: ما بیش از ۲۰۰ مورد تجمع در خراسان داشتیم و تلاش کردیم همه 
تجمع ها را با مدارا و اقناع سازی حل شود. هیچ برخوردی صورت نگرفته است. 
با توجه به ادامه روند کار و عدم هماهنگی هیئت مدیره و مدیرعامل، قوه قضائیه 
اعضای هیئت مدیره را عزل کرد و برای انجام کار وکالت تام الاختیار از شرکت 

اخذ کرد .الان کارها در مسیر قانونی در حال انجام است.

منتظر مواضع ترامپ نسبت به برجام هستیم
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اگر آمریکا در برجام تجدیدنظر کند ما آمادگی داریم که تجدیدنظر اساسی تری در این زمینه داشته باشیم. محسن رضایی عصر امروز در حاشیه همایش بین المللی 
بحران های ژئوپلتیکی جهان اسلام در واکنش به مواضع ترامپ نسبت به برجام در دوره تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: ما باید منتظر باشیم تا ترامپ بر صندلی ریاست جمهوری بنشیند تا ببینیم 
مواضعش چیســت. وی افزود: ما این آمادگی را داریم تا همکاری خود را در برجام ادامه دهیم البته این آمادگی را هم داریم که اگر آمریکا در برجام تجدیدنظر کند، ما تجدیدنظر اساســی تری در این 
زمینه داشته باشیم. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین درباره حضور نظامی ترکیه در سوریه و عراق گفت: ترکیه فکر می کند با حضور در سوریه و عراق می تواند بر منابع نفت و گاز 
این منطقه دست یابد و به هاب انرژی منطقه تبدیل شده و انرژی را به اروپا صادر کند. البته مسائل ایدئولوژیک و تحریک های رژیم صهیونیستی نیز در این بین نقش داشته ولی من معتقدم 
این سیاست ها به ترکیه آسیب می رساند. رضایی درباره چگونگی پایان دادن به بحران های منطقه خاور میانه نیز خاطرنشان کرد: این منطقه استعداد همکاری دارد و راهکار رسیدن به وفاق 
جمعی هم این است که اولا کشورها ادعای مرزی نسبت به یکدیگر نداشته باشند، دوم اینکه مردم سرنوشت خود را تعیین کنند و سوم اینکه بازار مشترک اقتصادی در منطقه ایجاد شود.

سیاسی
سه شــنبه 25 آبــان مــاه 1395

دیدبان مجلس

تفحص از مدیران دو تابعیتی بار دیگر در دستور کار مجلس قرار گرفت
بــا تصمیم بهارستان نشــینان، مجلس وارد تحقیق و تفحص از مدیران دوتابعیتی و دارای گرین کارت می شــود. در 
جلســه امروز مجلس گزارش کمیســیون امنیت ملی در رد تقاضای تحقیق و تحفص به رای نمایندگان گذاشته شد 
که نمایندگان مجلس با 6۵ رای موافق، ۱۳۳ مخالف و ۳ رای ممتنع با رد تحقیق و تفحص وضعیت افراد دو تابعیتی 
و دارای گرین کارت در حوزه مســئولان ومدیران ارشــد و شناســایی خلاءهای قانونی در این رابطه مخالفت کردند و 
براین اســاس این تقاضا در دســتور کار مجلس قرار خواهد گرفت. حاجی دلیگانــی از متقاضیان این طرح تحقیق و 
تفحص امروز در مجلس گفت: هدف ما از این طرح مچ گیری نیست هدف ما روشن شدن یک ابهام است، عده ای 

در کشــور می گویند ما مدیر دوتابعیتی نداریم قبلا هم این حرف گفته می شــد ولی همه مشاهده کردیم که فردی که دوتابعتی بود چطور بیت المال 
مســلمین را چپاول کرد و فرار کرد و به آن کشــوری که از آن مجوز اقامت داشــت رفت و ساکن شد و دســت ما به او نمی رسد. این نماینده نزدیک به 
جبهــه پایداری تاکید کرد: در ماجرای برجام این آقای دری اصفهانی که دوتابعیتی اســت در کمیته اقتصــادی و بانکی مربوط به مذاکرات حضور 
داشــت و نشــان لیاقت از بالاترین مقام اجرایی کشــور می گیرد و حالا هم با سپردن وثیقه و قرار در کشور آزاد است . یا فرد دیگری که در تیم حقوقی 
مذاکره کننده بوده و به جرم جاسوسی و همکاری با دول متخاصم زندانی است.  حاجی دلیگانی گفت: یک وزیری داریم که همسر و فرزندانش در 
ایتالیا هســتند، از طرفی ســیروس ناصری که در تیم مشاوره هسته ای اســت خانواده اش در انگلیس است و حتی گفته می شود که در حال گرفتن 

تابعیت سوم است و از کشور فرار کرده است. 

پیگیری روز

لاریجانی گفت هیچ مانعی برای تفحص از شهرداری وجود ندارد
نماینده تهران با اشــاره به دیدار ســه نفر از نمایندگان متقاضی تحقیق و تفحص از شهرداری تهران با رییس مجلس 

گفت که در این جلسه آقای لاریجانی مطرح کرد که هیچ مانعی برای تفحص از شهرداری تهران وجود ندارد.
علیرضا رحیمی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: امروز بنده به همراه آقایان صادقی و مازنی به نمایندگی از سایر متقاضیان 
تحقیق و تفحص از شهرداری تهران دیداری با آقای لاریجانی داشتیم که این دیدار برای اطمینان از روند عادی انجام 
تفحص در کمیســیون عمران صورت گرفت. وی یادآور شــد: بعد از آنکه بررسی تفحص از شهرداری تهران از طرف 
هیات رئیسه به کمیسیون عمران ارجاع شد، کمیسیون عمران در جلسه بررسی تحقیق و تفحص شبهه آیین نامه ای 

را مطرح کردند که براساس آن امکان بررسی تحقیق و تفحص از شهرداری تهران وجود ندارد که علی رغم پاسخ متقاضیان تفحص باز هم اعضای 
کمیسیون عمران شبهه دیگری مطرح کردند مبنی بر اینکه با توجه به مطرح بودن پرونده قضائی در همین رابطه براساس تبصره 7 ماده ۲۱۴ آیین 
نامه نمی توان از موضوع املاک نجومی و تخفیف های داده شده در واگذاری املاک توسط شهرداری تهران تحقیق و تفحص شود. نماینده تهران 
ادامه داد: با توجه به اینکه نمایندگان متقاضی تفحص این شبهه را برای عدم بررسی تقاضای تفحص وارد نمی دانستند در نهایت کمیسیون عمران 
تصمیم گرفت استعلامی از هیات رئیسه برای رفع ابهام انجام دهد، حال اینکه این استعلام وجاهت قانونی نیز ندارد.  رحیمی ادامه داد: نامه ای از 
ســوی متقاضیان تفحص آماده و امضا شــده است مبنی بر اینکه شبهه کمیسیون عمران مبنی بر اینکه طبق آیین نامه به دلیل مطرح بودن پرونده 

قضائی درباره املاک شهرداری تهران نمی توان تحقیق و تفحص کرد، وارد نیست. 


